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 بازتاب درخشش المپیکی 

یک پرستار 
»آرمان ملی«: سخنگــوی منتخبین شورای 
ششم تهران از نام گذاری خیابانی در تهران به نام 
جواد فروغی، نماینده تیراندازی ایران در المپیک 
خبر داد. مهدی اقراریان، در صفحه شخصی خود 
در توئیتــر اعلام کرد: جواد فروغی، افتخار ملی 
است؛ ان شاءا... نامش همچون مدال طلایش در 
شهــر تهــران خواهــد درخشــید. همــچنین 
سعید نمکی، وزیر بهداشت در پیامی قهرمانی جواد 
فروغی از جامعه پرستاری را در بازی های المپیک 

تبریک گفت.

 فرونشست ۱۷ سانتی متری 
در قزوین 

ایرنا: مدیرکل مدیریت بحران استان قزوین 
گفت: فرونشست سه تا ۱۷ سانتی متری اراضی 
و دشت قزوین که براساس آخرین مطالعات زمین 
شناسی کشور صورت گرفته را باید جدی گرفت. 
... مهدیخانی اظهار کرد: ۴۵ درصد از  قدرت ا
فرونشست های استان مربوط به دشت قزوین بوده 
و این در حالی است که به غیر از شهرستان آوج، 
هر پنج شهرستان دیگر این استان به نوعی درگیر 
بحران فرونشست هستند. امروزه در مناطقی چون 
فتح آباد فرونشست های طولی زمین به سه کیلومتر 
هم رسیده که برای جلوگیری و پیشروی چنین 
پدیده ای باید در اسرع وقت برنامه ریزی و اقدامات 

لازم از سوی دستگاه های ذیربط به عمل آید.

آخرین فرصت جریمه مشمولان 
ایسنا: رئــیس اداره ســرمایه انسانی سرباز 
ستادکل نیروهای مسلح به مشمولانی که اقدام به 
درخواست معافیت از سربازی با پرداخت قسطی 
جریمه ریالی در سال ۱۳۹۷ کرده و تاکنون بدهی 
خود را تسویه نکرده اند، هشدار داد که اگر نسبت به 
تسویه بدهی خود اقدام نکنند، باید سربازی بروند. 
امیر غلامرضا رحیمی پور اظهارکرد: تعدادی از 
این مشمولان که بخشی از اقساط را در سال ۹۷ 
و بخشی دیگر از آن را در سال ۹۹ پرداخت کرده 
بودند، باید هرچه سریعتر نسبت به تسویه بدهی 
و تکمیل پرونده خود اقدام کنند تا بتوانند کارت 

معافیت از سربازی را دریافت کنند.

 احتمال تداوم خشکسالی 
تا زمستان

آرمان ملی: رئــیس مرکــز ملی خشکسالی 
و مدیریت بحران سازمان هواشناسی با اشاره به 
اینکه دمای کشور امسال یک درجه سانتیگراد بیش 
از حد نرمال است، گفت: خشکسالی طی تابستان 
امسال تداوم  پیدا خواهد کرد و احتمال می رود 
که تا زمستان سال جاری نیز ادامه داشته باشد. 
احد وظیفه با اشاره به اینکه خشکسالی تا وقوع 
مجدد بارش ها در کشور ادامه دارد، خاطرنشان 
کرد: بارش ها در ایران معمولا در فصل  پاییز 
آغاز می شود اما به نظر می رسد که بارندگی های 
 پاییز امسال دیرتر شروع شود. تمام مدل های 
هواشناسی، اقلیم شناسی و  پیش بینی های فصلی 
نشان می دهد که بارندگی ها طی آبان و آذر ماه سال 
جاری ضعیف تر از حد نرمال خواهد بود و  پاییز کم 

بارشی در کشور  پیش رو داریم.

خوزستان گرمتر می شود  
آرمان ملی: مــدیرکل هواشناســی استان 
خوزستان گفت: وقوع دمای ۵۰ درجــه در هفته 
جــاری برای استــان پیش بینــی مــی شود. 
محمد سبزه زاری اظهار کرد: تا اواخر وقت امروز 
)یکشنبه( وزش بادها در برخی از مناطق غربی، 
جنوبی و مرکزی متوسط خواهد بود و احتمال 
برخاستن گرد و خاک محلی و موقتی در ساعاتی از 
بعد از ظهرها در مناطق غربی، جنوب غربی و بعضا 
مرکزی وجود دارد. وقوع دماهای ۴۹ درجه و بالاتر 
و سپس تا روز چهارشنبه وقوع دماهای ۵۰ درجه 
و بالاتر در برخی ازمناطق غربی، جنوبی و مرکزی 

مورد انتظار است.

برگ سبز سند مالکیت نیست
مهر: رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
با تاکید بر اینکه برگ سبز سند مالکیت نیست، 
گفت: محاکــم قضائی برگ سبز را به رسمیت 
نمی شناسند، چراکه این سند فقط یک سند رسمی 
است نه سند مالکیت. ذبیح ا... خدائیان اظهار کرد: 
برگ سبز پلیس در حد تعویض پلاک سند رسمی 
است اما سند مالکیت نیست، چراکه نقل و انتقال 
خودرو به موجب ماده ۲۹ قانون رسیدگی به جرایم 

باید در داخل دفاتر اسناد رسمی ثبت شود.

استانی که در تابستان ۴۵ برابر 
زمستان بارش داشت

تسنیم: مــدیرکل هواشناســی سیستان و 
بلوچستان گفت: در حالی زمستان پربارش ترین 
فصل سال در سیستــان و بلــوچستان است که 
بارش های مونسون این الگوی پنجاه ساله را بهم زد 
و سبب شد تا امسال تابستان، پر بارش ترین فصل 
شود. محسن حیدری در زاهدان اظهار کرد: حداقل 
در نخستین ماه تابستان امسال معادل ۴۵ برابر 
تمام بارش های زمستان گذشته در استان باران 
باریده است. این اختلاف بارش به دلیل کم بارشی 
بی سابقه در زمستان گذشته بوده است به طوری 
که تمام بارش های زمستان ۱۳۹۹ در سیستان و 
بلوچستان به ۰.۴ میلی متر رسید و کم بارش ترین 

زمستان استان در نیم قرن اخیر را رقم زد.

کوتـــــاه

تراژدی غمبار خشکی زاینده رود )بزرگترین رود مرکزی 
ایران(، قریب به دو دهه است ذائقه شیرین اصفهان را تلخ و شور 
کرده و علاوه بر محیط زیست، آب مورد نیاز کشاورزان و حتی 
شرب مردم را به بحران کشانده است. ریشه مشکل زاینده رود 
امر عجیبی نیست و طبیعتا راه حل آن هم از آسمان نمی آید اما 
متاسفانه تا این لحظه سیاست گذاری های غلط و سیاستمداران 
کم توان یا ناآگاه مانع حل بحران آب اصفهان شده اند. نخستین 
سیاست گذاری غلط نیز به همین نگاه استانی، استاندارمحور و 
نماینده محور باز می گردد. مشکل اول همین است که مساله 
فقط خشکی زاینده رود و تالاب گاوخونی نیست. مشکل، 
خشکی و کم آبی کارون و کرخه و تالاب هورالعظیم هم 
است، مشکل، خشکی هامون و تالاب بختگان و تالاب انزلی 
هم است، مشکل خشکی دریاچه ارومیه و ۱۲ تالاب از ۱۴ 
تالاب استان فارس هم است. کل ایران در اثر سیاست های 
غلط صنعتی و کشاورزی و زیستی درگیر بحران آب، بر هم 
خوردن تعادل زیستی و تغییر اقلیم شده است؛ متاسفانه طی 
این سال ها مسئولان مختلف، علت کم آبی و کم بارشی را به 
خشکسالی یا تغییر اقلیم مربوط دانسته اند، بدون اینکه بگویند 
اتفاقا خشکسالی و تغییرات اقلیمی اینبار »انسان زاد« است و 
»مسئول زاد.« خشکی زاینده رود و گاوخونی در اثر سدسازی 
و تونل سازی های بی رویه و طرح های متعدد انتقال آب و بی 
توجهی به حقابه زیستی است، درست مثل دریاچه ارومیه و 
هامون، کارون و کرخه و... روند تبدیل »ایران« به »بیابان« که 
در اثر همین سوء مدیریت حتی استان های پرآب مازندران 
و گیلان را به سوی بیابان زایی پیش برده است. بدون اینکه 
مرجع یا دستگاه خاصی به عواقب هولناک اجتماعی، اقتصادی 
و امنیتی آن توجه کند. ۵۰۰ سال پیش، شیخ بهایی مرجع 
تقلید مشهور عصر صفویه، راه حلی برای زاینده رود ارائه کرد که 
تا چند دهه پیش زاینده رود را زنده نگه داشته بود و اگر اینک 
نیز به سنت این عالم نابغه جهان تشیع عمل می شد، نه مشکل 
آب داشتیم، نه کشاورزان به ستوه می آمدند، نه حمله ریزگردها 
داشتیم و نه ۹۰ درصد قلمرو ایران در معرض بیابان شدن بود. 
آن بزرگمرد در یک تقسیم بندی کاملا دقیق، آب زاینده رود را 
به ۳۳ قسمت تقسیم کرد و حقابه هایی برای کشاورزان و مردم 
به عدالت تعیین کرد. حقابه های ثابت و ارزشمند که گاه مهریه 
زنان می شد. می توان گفت، علت اصلی خشکی رودخانه ها و 
دریاچه های بزرگ ایران همین رعایت نکردن حقابه هاست، 
حقابه شرب، حقابه کشاورزی، حقابه صنعت، حقابه محیط 
زیست. در اثر رعــایت نکردن این حقابه ها، خصوصا حقابه 
محیط زیست، تعادل اکوسیستم بهم خورده است. مسئولان 
غیرمتخصص گمان کرده اند، وجود آب در رودخانه یا نهرها یا 
ریختن به تالاب ها، هدر رفتن آب است! بدون اینکه بیندیشند 
مسیر آب طی هزاران سال شکل گرفته و حافظ طبیعت است. با 
نرسیدن آب به تالاب ها و نهرهای محلی، پوشش های گیاهی که 
می توانند حافظ خاک باشند از بین رفته، نرخ جابه جایی خاک و 
بیابان زایی و سیل زایی افزایش یافته است. کاهش رویشگاه های 
جنگلی و دشتی، باعث افت حاصل خیزی خاک و افت سطح 
آب های زیرزمینی شده و نهایتا منجر به افزایش دما و گرمای 
اقلیم شده، به نحوی که دمای هوای ایران طی دو دهه دو درجه 
گرمتر شده است. افزایش دما سبب شده تبخیر آب بیشتری 
داشته باشیم و طبیعتا بارندگی کمتر و کمتر. خشکسالی بیشتر 
و بیشتر. سیل و ریزگرد و کم آبی و بحران آب. بر اساس مطالب 
پیش گفته از از ریاست جمهوری منتخب، آیت ا... رئیسی، که 
عمری را در تحقق عدالت و پیشرفت ایران تلاش کرده اید، 
میخواهم موضوع استراتژیک آب را به شیوه شیخ بهایی با عدالت 

و عقلانیت نه برای کوتاه مدت که برای صدها سال تدبیر کنند.

 استراتژیک آب را به شیوه »شیخ بهایی« 
تدبیر کنید!

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
تعطیلی عجیب تهران

تهــران را تعطــیل کـردند ولی همچنان مغازه ها و پاساژها 
تعطیل نیستند و همچنان باز هستند. اگر قرار بر این موضوع 

بود چرا  ۶ روز تهران و البرز را تعطیل کردند.
عزتی از تهران

داروی دیابت
دیابتی هستم بیمه ارتش، قبلا می رفتم دکتر دارو می نوشت 
تمام داروخانه ها می توانستم بگیرم.  از وقتی جز گروه خاص 
شده دارو دیابت باید آنلاین تایید شود هیچ داروخانه ای 

نمی دهد و اعلام می کنند که این دارو آزاد باید حساب شود.
یک شهروند از تهران 

وضعیت دانشجویان
یکی به فکر ما دانشجــویان باشد، وضعیت مناسبی نیست 
و اینکه دانشجویان آنلایــن درس می خوانند اصلا اوضاع 
خوبی برای کشور ندارد. در حــال حاضر هم که قرار بود برای 
دانشجویان واکسن تهیه کنند ولی خبری از تهیه واکسن 

نیست. به داد ما دانشجویان برسید.
حسنی از تهران 

دستگاه  کارتخوان
من امــروز ســوار خط بی آر تی پایــانه جنوب به پارک 
وی)افشار( در تهران شدم راننده اتوبوس در هر ایستگاه توقف 
می کرد و اکثرا ایستگاهای این خط فاقد دستگاه کارت خوان 
هستند و راننده فقط درخواست پول نقد از مسافر می کرد که 
سوار کند در صورتــی که پول نقد همراه مسافر نبود راننده 
مسافر را سوار نمی کرد، درصورتی که طبق دستورالعملی در 
صورت فقدان یا خرابی دستگاه کارت خوان جابه جایی مسافر 
رایگان هست و راننده حق دریافت پول نقد از مسافر ندارد لطفا 

مسئولان اتوبوسرانی به این موضوع رسیدگی کنند.
یک شهروند از تهران 

زهرا شیخی 
 سخنگوی کمیسیون بهداشت 

و درمان مجلس 

آرمان ملی- وحید استرون: بحران شوری آب 
سد گتوند در استان خوزستان در روزهایی 
که این استان با خشکسالی شدید روبه رو 
شده و هر روز از عرض رودخانه کارون کاسته 
می شود، مسئولان را مجبور کرد که خروجی 
آب را از سد گتوند افزایش دهند و همین امر 
پرده از یک اتفاق و بی مدیریتی در دولت های 
قبلی برداشت. سدی که کلنگ آن در دوران 
آیت ا... هاشمی به زمین خورد، به خاطر 
شورابه ای که تولید می کرد و عجله دولت 
محمود احمدی نژاد برای افتتاح آن، بر سر 
زبان  ها افتاد و حـالا تبدیل به یک معضل 
عظیم محیط زیستی شــده که نه امکــان 

تخریب آن وجود دارد،

بازخوانی »آرمان ملی« از انکارها در ساخت سد گتوند: 

 مخالفان ساخت سد گتوند 
در»منطقه نمکی گچساران« چه گفتند؟ 

   ساخت سدی در 15 کیلومتر دورتر از جای اصلی- که بر کوه نمکی گچساران 
قراردارد- به تعبیر عیسی کلانتری وزیر سابق کشاورزی یک ننگ مهندسی و 

عامل نابودی جلگه حاصلخیز خوزستان به شمار می آید 

   چرا پتوی رسی برای جلوگیری از ورود نمک منطقه گچساران به سد گتوند ساخته 
شد و پرسش دوم اینکه،چرا این پتوی رسی مقاومت نکرد و تخریب شد؟ این سوال 

نخبگان حوزه آب و زمین شناسان  از مسئولان اجرایی ساخت این سد است 

 نه بهبود شرایط و همین امر باعث شده که آبی که 
از پشت  این سد به جلگه خوزستان وارد می شود، با 
خود ویرانی به بار می آورد. پروژه ای که در دولت های 
قبل قرار بود، منافعش به کل ایران برسد، تمام هست 
و نیست بخشی از کشاورزان و محیط زیست خوزستان 
را نابود کرد و حالا تنها باید با یادگار دولت گذشته فقط 
مدارا کرد تا ۵۰ سال آینده که در خوشبینانه ترین حالت 
ممکن، گند نمکی گچساران کامل در آب سد حل شود 
و آب شیرین به کارون بازگردد. این درحالی است که 
دریاچه سد گتوند، با مخزن ۴ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
مترمکعبی دومین دریاچه مصنوعی بزرگ کشور پس 
از کرخه محسوب می شود. ارتفاع این سد سنگریزه ای 
با هسته رسی ۱۸۲ متر است که بلندترین سد خاکی 
کشور محسوب می شود. این سد متهم اصلی تبدیل 
رودخانه کارون از آب شیرین به شور است که اکنون 
تقریبا ۱۷میلیون تن نمک وارد کارون می شود و تقریبا 
خروجی آن ویرانی است تا زندگی و آبادانی. به عنوان 
مثال زمین هایی که تحت آبیاری سد گتوند هستند، 
بیش از ۴۲۰هزار هکتار است که محصولات متنوع از 
قبیل گندم، ذرت و نیشکر در این زمین ها کشت می شود. 
محصولات زراعی نسبت به شوری آب، آستانه تحمل 
متفاوتی دارند و باید میزان شوری آب آبیاری متناسب با 
حساس ترین گیاه منطقه باشد. باید برای شوری آب سد 
گتوند علاجی اندیشیده شود و هرچه سریع تر اقدام عاجل 
صورت گیرد، در غیر این  صورت به زودی زمین های 

منطقه شمال خوزستان تبدیل به شوره زار خواهند شد.
 واکنش به گزارش  »آرمان ملی« 

 روز گذشتــه »آرمـان ملی« در همین صفحــه 
گزارشی با موضوعیت آسیب های محیط زیستی سد 
گتوند و با عنوان »عامل جنایت سدگتوند را محاکمه 
نمی کنید؟« منتشر کرد که طرفداران رئیس جمهور 
سابق فریاد وامصیبتا سردادند که آن دولت نقشی در 
احداث  سد گتوند نداشته و در دولت های قبل این 
سد پایه گذاری و برنامه ریزی شده بود. طرفداران 
احمدی نژاد، نامه سازمان بازرسی کل کشور و صحبت 
رئیس جمهور سابق را در همین رابطه پیراهن عثمان 
کردند که چنین سخنانی گفته نشده است. در حالی 
 که سایت بهار نیوز )سایت حامی احمدی نژاد( در 
۲۷ فروردین ۱۳۹۲، مدعی شد که محمود احمدی 
نژاد در گردهمایی مدیران ارشد وزارت صنعت معدن 
و تجارت گفته است: »یک آدم بی سوادی وارد کارهای 
تخصصی می شود و به ما نامه رسمی زده می زند که 
شما این سد را در این نقطه نسازید و در جای دیگری 
احداث کنید. به تو چه ارتباطی دارد؟ اصلا تو می فهمی 
سد یعنی چه؟  چه کسی به تو این اجازه را داده است که 
چنین کاری را انجام دهی؟ من که خودم مهندس عمران 
هستم در این باره اظهار نظر نمی کنم چرا که احداث یک 
سد مطالعات زمین شناسی و هیدرولوژیکی فراوانی را 
می طلبد، در انتهای نامه هم تهدید می کنند که اگر این 
کار را انجام ندهید با شما برخورد می کنیم.« و این سایت 
منکر گزارش آژانس خبری بختیاری )ایبنانیوز( که اخبار 
استان هاي خوزستان و چهارمحال و بختیاري را پوشش 
مي داد شد که در گزارش چند روز قبل از این صحبت ها 
نوشته بود: »محمود احمدی نژاد، در جواب نامه رسمی 
پورمحمدی رئیس سازمان بازرسی کل کشور درباره 

نواقص فنی سد گتوند، وی را بی سواد نامید و در دفاع از 
جانمایی غلط پروژه ۲۵۰۰ میلیارد تومانی سد گتوند علیا 
به این سخن اکتفا کرد که: من خودم مهندس عمرانم.«  
در سال ۹۴  نیز و زمانی که شوری آب پشت سد، افزایش 
یافت به سید پیمان بدیعی، رئیس مؤسسه آب و دبیر 
شورای هماهنگی آب دانشگاه تهران در گزارش شناخت 
دانشگاه تهران به دو اشتباه، یعنی تعیین محور سد در 
محل نامناسب توسط مشاور اولیه و تصمیم به آبگیری 
سد بدون تکمیل تمهیدات علاج بخشی اشاره کرده است. 
عیسی کلانتری وزیر اسبق کشاورزی هم از سد گتوند به 
عنوان فاجعه ملی نام می برد و می گوید: »در طول هشت 
سال ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد تنها یک بار 
برای او نامه نوشتم و موضوع آن هم سد گتوند بود و به 
او گفتم سد را آبگیری نکنید و  شما به عنوان رئیس 
جمهوری اشتباهات گذشتگان را با یک اشتباه دیگر 
تکمیل نکنید اما سد آبگیری شد و فاجعه به این شکلی 

که هست رقم خورد.« 
 پاک کردن صورت مساله در 50 سال 

برای بررسی بیشتر این موضوعات، یک کویرشناس و 
رئیس کمیته محیط زیست در کرسی سلامت اجتماعی 
یونسکو به»آرمان ملی« می گوید: در اواخر دولت اول 
آقای احمدی نژاد، زمزمه ها و هشدارها که این سد ممکن 
است به تشکیلات گچ گچساران برخورد داشته باشد و 
شوری رودخانه کارون را افزایش دهد، به گوش دولت 
رسید. مشاوران آب در آن زمان طرحی را بررسی کردند و 
اعلام کردند که ۳۰۰ میلیارد تومان تاکنون، برای احداث 
این سد هزینه شده )کل هزینه احداث سد قرار بود با ۹۰۰ 
میلیارد تومان باشد( منطقی نیست که این پروژه منتفی 
شود. محمد درویش در ادامه می افزاید: آن زمان گتوند، 
گران قیمت ترین سد کشور به حساب می آمد و در نهایت 
این سد ساخته شد و به جای ۹۰۰ میلیارد تومان، در سال 
۱۳۹۰، سه هزار و هشتصد میلیارد تومان هزینه روی 
دست دولت گذاشت. در دولت اول آقای روحانی کمیته 
علاج بخشی برای این سد شکل گرفت، دیواری حائل از 
خاک رس که اصطلاحا  پتوی رسی نامیده می شود برای 
کاهش نمک دریاچه پشت سد به کار گرفته شده بود، 
بلافاصله از بین رفت، چهار گزینه برای رفع این معضل 
مطرح شد که بهترین گزینه تخریب بود که ۱۰ هزار 
میلیارد تومان هزینه روی دست دولت می گذاشت و چون 
این پول وجود نداشت، قرار شد تا جای که امکان دارد، 
آب را در پشت مخزن سد را نگه دارند و با این فرض که 
نه خشکسالی و نه ترسالی شدید در منطقه رخ می دهد 
و آنها مجبور نباشند که آب سد را رها کنند، تا ۵۰ سال 
تداوم داشته باشد و گنبد نمکی کامل در آب سد حل شود 
و در کل صورت مساله پاک گردد. اما در ۱۴۰۰ که ایران 
و استان خوزستان با خشکسالی شدید مواجه گردید، 
آرزوی ۵۰ ساله مسئولان برآورده نشد و مسئولان برای 
اینکه بتوانند همچنان آب را در استاندارد خود نگه داری 
کنند، میزان خروجی آب را در پشت سد گتوند، به شدت 
کاهش دادند و این مساله سبب گردید تا بحران در پایین 

دست گتوند، جدی تر شود. 
 پتوی رسی که هفت روز دوام نیاورد 

وی درباره تخریب دیواری حائل از خاک رس )پتوی 
رسی( نیز گفت: زمانی که آب به گنبد نمکی برخورد 
کرد، ۷۰۰ میلیارد تومان در دولت آقای احمدی نژاد، 

هزینه شد تا بتوانند با این پتو رسی، مثل یک لایه و عایق 
اجازه ندهد، نمک گچساران وارد مخزن سد شود. یک 
عده از تئوریسین های نابغه که فقط در ایران به آنها کار 
می دهند، این طرح را به دولت آقای احمدی نژاد دادند و 
پتو رسی کمتر از هفت روز دوام نیاورد و تخریب شد. در 
زمان احداث من به منطقه رفتم و از ترک های این پتوی 
رسی عکس گرفتم و  همزمان هشدار دادم که تا چند روز 

دیگر از بین خواهد رفت و همین اتفاق افتاد. 
 جابه جایی کارون امکان پذیر نیست 

درویش از سد گتوند به عنوان یک دریاچه عظیم نمک 
با عمق چند صد متری نام می برد و معتقد است که اگر 
بخواهیم مسیر رودخانه کارون را به اندازه ۱۵ کیلومتر 
جابه جا کنیم و مسیر رودخانه سد را دور بزند، به هر حال 
نمی توان برای آن مخزن عظیم نمک کاری انجام داد. او 
همچنین می افزاید: اگر سیلاب  شدید بیاید  یا در باد و 
طوفان، ممکن است این نمک ها جابه جا شود. اصل ماجرا 
این است که چگونه از شر این نمک ها باید خلاص شویم 
و این بسیار کار سخت و زمانبری خواهد بود. معمولا در 
تخریب سدها، گروه های مهندسی و دینامت هایی را در 
بدنه سد می گذارند و دیواره سد را متلاشی می کنند؛ 
اما در مورد گتوند چنین موضوعی امکان پذیر نیست 
و اگر این اتفاق رخ بدهد کل نمک وارد جلگه حاصلخیز 
خوزستان خواهد شد. پس باید مسیر رودخانه را عوض 
کنند و این کار نیز برای رودخانه ای که گاهی دو- سه 
هزار متر مکعب در ثانیه دبی دارد، به راحتی صورت 
نمی گیرد و هزینه بسیار زیادی خواهد داشت. حدود ۱۰ 
سال پیش پیش بینی شده بود که عوض کردن مسیر 
رودخانه ۱۰ هزار میلیارد تومان هزینه دارد تا دریاچه 
پشت سد را به یک موزه عبرت تبدیل کنند که مردم 
از این دریاچه نمک بازدید کنند تا بدانند بی مدیریتی 

چه برسر این کشور می آورد، که عملا امکان پذیر نشد.
 چالش های دولت آینده در خوزستان

خوزستان و دولت جدید با چالش جدی تر از سد 
گتوند مواجه است و به تعبیر درویش، کشت و صنعت 
نیشکر سالانه ۲۵ درصد جلگه خوزستان را شور می کند 
و سهم گتوند ۲۰ درصد است. به گفته او، علاوه برای این 
به دلیل حفاری ها در میدان نفتی آزادگان، هورالعظیم را 
خشک شده، همچنین یک میلیون نفر نخل در جنوب 
خوزستان به دلیل اینکه در هنگام مد، آب شور وارد 
خوزستان اروندکنار و شادگان می شود، در حال نابودی 
است. اینها مشکلات جدی تر دولت جدید است و باید در 
گام نخست حقابه پنج تالاب اصلی خوزستان را تحت 
هر شرایطی مقدم بر کشاورزی، صنعت و نفت تضمین و 
پرداخت نماید. همچنین دولت باید به سمت افزایش تاب 
آوری، افزایش گرمایی ویژه برود و پوشش های گیاهی و 
نیزارها را ارتقا بخشد. دولت و استان می توانند از محل 
جاذبه  های طبیعی و تاریخی که هزار سایت تاریخی 
در خوزستان را شامل می شود، مثل یک صندوق ارزی 
پایدار پول تولید کنند. اینها موضوعاتی است که باید 
در دولت آقای رئیسی اتفاق بیفتد. اگر این اتفاقات رخ 
ندهد و همین رویه ادامه پیدا کند، اگر با یک سیلاب 
یا خشکسالی دیگر روبه رو شویم و مسئولان نتوانند 
خروجی آب را کنترل کنند، به افزایش شدید شوری در 
جلگه خوزستان به قطب کشاورزی کشور آسیب جدی 

وارد خواهد شد.

 آغاز واکسیناسیون یـادداشــت
۵ گروه جدید

وزیــر بهداشت طی نامــه ای به 
معاون بهداشت، دستور داد تا لیست 
گروه های جدید برای واکسیناسیون 
علیه کرونا را اعــلام کنــد. در نامــه 
دکتر سـعید نمکی، وزیر بهداشت، 
خــطاب به دکتر علیرضا رئیسی، 
معــاون بهداشت وزارت بهداشت 
آمده است: کلیه بیماران دیابتی 
بالای ۱۸ سال به تفکیک استان ها 
)اخیرا سامانه ثبت بیماران دیابتی 
کشور با کدملی در معاونت درمان 
راه اندازی و موارد را ثبت کرده که 
می تواند مورد استفاده قرارگیرد(. 
بیماران خاص دیگری که باید در 
اولویت قرار گیرند و تاکنون واکسینه 
نشده اند. رانندگان تاکسی و خدمات 
حمل و نقل عمومی از قبیل ریلی، 
هوایی و زمینی، آموزگاران مدارس 
ابتدائی و متوسطه به تفکیک؛ اساتید 
دانشگاه ها. تسریع در اعلام آمار 
تفکیکی فوق جهت برنامه ریزی 
گروه های  واکسیناسیون  عاجل 
مذکور از اولویت ویژه برخوردار است. 
بدیهی است از لیست افراد اعلام شده 
باید کسانی که در گروه های سنی 

قبلی واکسینه شده اند حذف شود.

تلاش برای اعزام هزار 
نفر به کربلا محقق نشد

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: 
در آخرین لحظات عربستان اعلام کرد 
که با توجه به جهش هایی که ویروس 
کرونا در جهان داشته و مشکلاتی که 
در واکسیناسیون برخی از کشورهای 
اسلامی وجود دارد حج امسال برگزار 
نخواهد شد. علیرضا رشیدیان طی 
دو سال اخیر که امکان اعزام زائران 
ایرانی به حج مهیا نبود، سازمان حج 
و زیارت چه اقداماتی انجام داده است 
و گفت: تلاش کردیم اعزام محدود در 
حد هزار نفر را برای عرفه امسال داشته 
باشیم که برای مذاکرات این اعزام 
معاون عتبات سازمان به عراق رفت و 
با همکاری سفیر ایران در عراق با وزیر 
سیاحه)گردشگری( عراق ملاقاتی 
انجام داد اما به ما اعلام شد با توجه به 
شرایط عراق حداقل برای عرفه امکان 
اعزام زائر ایرانی نیست اما امیدواریم 
برای بعد از عرفه بتوانیم پیگیری کنیم 
و با رعایت شروط وزارت بهداشت اعزام 

هوایی داشته باشیم.

 
     گزارش »آرمان ملی« از افزایش آمارجدید مبتلایان به کرونا:    

تهران از قرمز گذشت... 
  در دعوا بر سر واکسن، پایتخت فوق قرمز شد 

  واکنش وزارت بهداشت به سخنان معاون پیشین احمدی نژاد: شما جیب ما را نزن، واردات واکسن رایگان پیشکش!
 آرمان ملی: ۲۵۹ نفر فوتی )بنابر اعلام رسمی 
وزارت بهداشت( بیشترین میزان مرگ و میر در 
موج پنجم کشور است. در این میان مسئولان 
استان های مختلف از وخامت اوضاع خبر می دهند 
و دعوا بر سر واکسیناسیون عمومی همچنان ادامه 
دارد. همچنین بنابر آمار وزارت بهداشت در روز 
گذشته ۱۸ هزار و ۶۳۲ مورد جدید ابتلا به کرونا 
به ثبت رسید که بیش از ۲۵۰۰ تن از آنها بستری 
شدند. طبق آمار رسمی مجموعا چهارهزار و ۷۸۴ 
نفر از مبتلایان به کرونا در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها بستری هستند. در حال حاضر 
۲۳۲ شهر ایران در وضعیت قرمز، ۱۱۷ شهر در 
وضعیت نارنجی و ۹۹ شهر در وضعیت زرد شیوع 

کرونا قرار دارند.
  وضعیت تهران بار دیگر  وخیم شد 

 در این میان علیرضا زالی، رئیس ستاد مقابله 
کرونا در تهران، وضعیت شیوع این ویروس در این 
استان را »به شدت قرمز« و »وخیم« توصیف کرد، 
در شرایطی که تهران به دلیل مراودات بین استانی، 

کانون ویروس های جهش یافته محسوب می شود. 
ستاد ملی مقابله با کرونا برای مهار موج پنجم، ادارات 
و بانک ها در تهران و کرج را  شش روز تعطیل  کرده، 
اما همچنان اتوبوس ها و متروی تهران مملو از مسافر 
است و مغازه ها مشغول کار هستند. در این بین زالی 
با تاکید بر اینکه شاخص های شیوع کرونا در استان 
تهران رو به افزایش است، به ایلنا گفت: »شرایط 
تهران آن قدر وخیم است که حتی نیاز به جنبه افراط 
و تفریط در اطلاع رسانی ندارد.« به گفته او، در حال 
حاضر بیش از هشت هزار بیمار مبتلا به کرونا در 
بیمارستان های تهران بستری هستند و روزانه نیز 
بیش از ۲۰ هزار بیمار مراجعه سرپایی به مراکز 
درمانی دارند. در استان البرز، در همسایگی تهران، 
نیز تعداد مبتلایان بستری  شده در بیمارستان ها روز 
شنبه ۴ رقمی شد. روند افزایشی شیوع کرونا در دیگر 
استان های ایران، به ویژه گیلان، فارس و خوزستان، 
نیز ادامه دارد. از جمله امرا... مردانی، دبیر شورای 
سلامت اهواز، از افزایش ۳۰ درصدی تعداد مبتلایان 
به کرونا در این شهر نسبت به هفته گذشته خبر داد و 

گفت این افزایش موجب شده چهار بیمارستان دیگر 
به چرخه پذیرش این بیماران اضافه شوند.
  ادامه کشمکش ها بر سر واکسن

 علیرضا زالی، رئیس ستاد مقابله با کرونا ، روز 
شنبه تاکید کرد فرآیند واکسیناسیون در پایتخت 
دست کم ۱۰ تا ۱۴ روز عقب است، اما  کیانوش 
جهانپور، سخنگوی سازمان غذا و دارو، اظهارات 
معاون پیشین احمدی نژاد درباره ممانعت از واردات 
واکسن را رکوردزنی در خالی بندی خواند. به تازگی 
ویدیویی از سخنان محمدشریف ملک زاده، معاون 
پیشین محمود احمدی نژاد، درباره جلوگیری دولت 
از واردات ۱۵ میلیون واکسن اسپوتنیک به ایران 
منتشر شد که وی در آن می گوید: »۱۵ میلیون 
اسپوتنیک به ما هدیه می دادند که واکسیناسیون 
در سیستان و بلوچستان با سرعت انجام شود ولی 
اجازه واردات ندادند.« جهانپور با بازنشر این ویدیو 
در توئیتر خود نوشت: خالی بندی واردات واکسن مرز 
۱۵ میلیون را درنوردید. شما جیب ما را نزن، واردات 

واکسن رایگان پیشکش!.

حذف سهمیه های کنکور؟ 
شاید در دولت آینده

 وزیر علوم با اشــاره به ساماندهی 
ســهمیه های کنکور در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی گفــت: فکر می کنم 
بررســی این موضوع به ایــن دولت 
نمی رسد. منصور غلامی افزود: برخی 
از سهمیه های کنکور مصوبات مجلس 
شورای اســلامی را دارد و لذا قوانینی 
که مجلس آن را تصویــب کرده باید 
اصلاح آن نیز توسط مجلس شورای 
اســلامی صورت گیــرد. مباحثی در 
این خصــوص مطرح بــوده که یک 
سیاســت کلان و کلی در این رابطه 
تعریف شــود و فکر می کنم در دوره 
باقیمانده از دولت اجرائی نمی شــود. 
احتمالا جز موضوعاتی اســت که در 
جلسات بعدی شورا در دولت آینده به 
آن پرداخته می شود. مصوبات متنوعی 
درباره سهمیه ها در شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی وجــود دارد و در مجلس 
شورای اسلامی نیز مصوباتی داشته ایم 
که نیازمند یک نظــام یکپارچه برای 

سهمیه ها هستیم.


